
Jednání  Okresní  odborné rady pro historii při OSH Svitavy konané dne 12. září 2018 v Okresním 

archivu v Litomyšli 

Přítomni:  Ladislav Dvořák, Jan Soural, Oldřich Kladivo, Vratislav Dittrich, Michal Počka, Josef Wilder, 

Jana Havlíčková, Mgr. Josef Kopecký 

Ostatní členové rady omluveni 

Program: 

1. Prohlídka výstavy – 100 let Československa s odborným výkladem 

2. Pokračování almanachu o praporech a charakteristika SDH – palčivý problém již osm roků 

Oldřich Kladivo 

3. Zmapování staré techniky v okrese Svitavy – Stav návratnosti katalogových listů s historickou 

technikou 

4. Vedení kronik v okrese a v SDH – kronikář OSH  

5. Informace z výročí SDH v našem okrese 

6. Stručná informace z jubilejní X. propagační jízdy SH ČMS, která vedla z Velehradu na Svatý 

Hostýn 

7. Různé 

Jednání Odborné rady historie v 13.00 hodin zahájil v místnosti „badatelny“ Okresního archivu 

v Litomyšli pan Ladislav Dvořák.  

Bod 1 – Prvním bodem programu byla prohlídka výstavy „100 let Československa“ s odborným 

výkladem Mgr. Josefa Kopeckého. Ten k vystaveným exponátům podal podrobný výklad: - k vzácným 

listinným archiváliím, k vystaveným medailím a odznakům, pečetím, almanachům i dalším 

materiálům, které tvořily výstavu ke vzniku naší republiky v roce 1918. 

Další jednání od 14.00 hodin pokračovalo v restauraci „Veselka“ v Litomyšli.  

Bod 2 – Podrobné zprávy k 2. a 3. bodu programu sdělil pan Oldřich Kladivo. Zejména jeho zásluhou 

se Almanach o praporech a charakteristikách mnoha sborů pomocí Internetu podařilo doplnit. Přesto 

je mnoho nedostatků a z 16 hasičských okrsků OSH Svitavy je úkol splněn jen u šesti okrsků. 

Bod 3 – Zmapování staré hasičské techniky v okrese Svitavy je teprve na začátku. Z několika málo 

okrsků se katalogové listy o technice i s fotodokumentací začínají zasílat pro zpracování v odborné 

radě.  

Bod 4 – Stále není ustanoven kronikář OSH Svitavy. Při jednání v radě byl dán návrh spolupracovat 

s Odbornou radou mládeže, kde by se mohl najít vhodný kronikář – student jazyků i historie, který by 

měl o tuto záslužnou práci zájem. Samozřejmě nejvhodnějším kandidátem na kronikáře je pracovník 

Okresního archivu v Litomyšli Mgr. Josef Kopecký. Je třeba  s ním jednat. 

Bod 5 – Členové odborné rady pánové Michal Počka a Jan Soural podali informace k výročím ve 

sborech v roce 2018, k žehnání nových praporů, klubovny i nové techniky v rámci celého OSH Svitavy. 

K  12. září  tyto slavnostní události probíhaly v 16 sborech. Přehled je samostatnou přílohou.  



Bod 6 – K jubilejní X. propagační jízdě SH ČMS z Velehradu na Sv. Hostýn členům rady sdělil informace 

pan Ladislav Dvořák. Při cestě historických automobilů se uskutečnilo mnoho příjemných zastávek a 

setkání. Na Sv. Hostýně se konala slavnostní bohoslužba. Květnová hvězdicová propagační jízda 

k oslavě „100 let ČSR“ ukončená na výstavišti s doplňujícím programem v Brně nebyla kladně 

hodnocena.  

Bod 7 – Různé: Pan Ladislav Dvořák vzpomenul dvoudenní setkání 17. a 18. srpna požárních 

automobilů a jejich řidičů, strojníků a osádek na PYROCAR 2018 na přibyslavském letišti. Žel, zde 

v odpoledních hodinách zemřel starosta SH ČMS Ing. Karel Richter. Ve velké obřadní síni krematoria 

v Praze – Strašnicích se v úterý 28. srpna konalo poslední rozloučení s naším starostou. 

Členové odborné rady se seznámili se třemi samostatnými fotografickými sbírkami pana Oldřicha 

Kladiva: - prvním bylo pracovní setkání naší odborné rady 18. 4. 2018 v muzeu firmy „ V.I. Stratílka“ 

ve Vysokém Mýtě. Následovala sada fotografií z okresní ligy v požárním útoku 18. 8. 2018 v Desné. 

Prezentaci zakončily snímky z „Hasičské pouti“ v kostele sv. Jana Křtitele a svěcení nově přestavěné 

zbrojnice 4. 11. 2017 v Bystrém. 

Starosta OSH pan Jan Soural předal členům rady k předání pozvánky na setkání  Zasloužilých hasičů   

9. 10. 2018 v Kladrubech nad Labem. Setkání je spojené s prohlídkou „Státního hřebčína“ a přijetím 

paní starostkou v budově úřadu Kladrub nad Labem. 

V diskuzi byla řešena a upřesňována stanovená pravidla podle Stanov k udělování hasičských 

čestných uznání a vyznamenání. V rámci OSH Svitavy je 23 držitelů „Řádu sv. Floriána“. 

V 16.30 hodin byl program jednání splněn. K jednotlivým bodům byla vedena průběžná diskuze.  

Tradičně toto setkání členů odborné rady probíhalo v přátelské atmosféře. 

 

                                                                                                  Zapsal: Vratislav Dittrich 

 


